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 افزایش 3 برابری 
در آمد غیر شهریه ای   

واحد کرمانشاه

   تغییر ذائقه نسل جوان
نیروی انسانی آینده کشور را تهدید می کند

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشـــگاه آزاد در جلســـه امضای 
ی دانشـــگاه آزاد اســـتان همـــدان و شـــرکت صنایع  تفاهمنامـــه همـــکار
غذایـــی ســـحر بـــا ابـــراز خرســـندی از حضـــور در این مجموعـــه گفت: 
»بازدید از شرکت هایی همچون صنایع غذایی سحر که از خام فروشی 
ی جلوگیری و ارزش افزوده  و صادرات مواد اولیه و محصولات کشاورز
ایجاد می کنند، بسیار خوشایند است. تولید، کار بزرگ و سختی است، 
البته خداوند حامی است و اینکه این شرکت 33 سال فعالیت داشته، 

جای تبریک دارد.« 
یالی بودجه دولتی  وی ادامـــه داد: »دانشـــگاه آزاد مجموعه ای اســـت کـــه ر
دریافت نمی کند، به همین دلیل مفهوم اقتصاد غیردولتی را به نیکی می داند 
و افتخار دارد که توانسته در فضای آموزش عالی کشور نقش آفرینی جدی و 
موثر داشته باشد. این دانشگاه در سال های اخیر وابستگی و اتکا به شهریه 
دانشجویی را کاهش داده و توانسته درآمدهای شهریه ای خود را از 5 درصد 
به 40 درصد افزایش دهد.« دکتر طهرانچی با تاکید بر تعامل جدی دانشگاه 
آزاد با صنایع اظهار کرد: »ما به دنبال این هســـتیم که کمک کنیم راندمان 
شرکت را بزرگ تر و سرعت آن را بیشتر کنیم. دانشگاه آزاد یک شبکه یکپارچه 
با 400 واحد دانشگاهی در کشور و آزمایشگاه های مجهز پراکنده است که 
می تواند هزینه تولید، نظارت و کنترل را برای شـــرکت ســـحر کاهش دهد. 
همچنین ســـوله ها و فضاهای بلااســـتفاده دانشگاه آزاد می تواند به عنوان 
انبار در اختیار این شرکت و دیگر صنایع در شهرهای مختلف قرار بگیرد.« 
رئیس دانشگاه آزاد با اشاره به فعالیت شرکت نگین بذر اصفهان در حوزه 
تولید بذرهای هیبرید افزود: »این شرکت دانش بنیان که یکی از مجموعه های 
موفـــق دانشـــگاه آزاد در حوزه تولید بذر اســـت، می توانـــد بذرهای مورد نیاز 
شرکت صنایع غذایی سحر ازجمله گوجه، خیار و فلفل را متناسب با نیاز 
این مجموعه تولید کند. این شرکت سال گذشته بیش از 120 میلیون بذر 
تولیـــد کـــرد و بیـــش از 20 هکتار گلخانه تولیدی در اختیار دارد که می تواند 

در تعامل جدی به شرکت سحر کمک کند.« 
وی بـــا اشـــاره بـــه تغییـــر ذائقه نســـل جوان در انتخاب رشـــته دانشـــگاهی 
خاطرنشـــان کـــرد: »یـــک خطر جدی نیروی انســـانی آینده کشـــور را تهدید 
می کند که این خطر تغییر ذائقه جوانان اســـت، به طوری که امســـال از بین 
116 هزار دانشجوی ورودی بهمن دانشگاه آزاد فقط 43 نفر رشته مهندسی 
علوم و صنایع غذایی را انتخاب کرده اند، درحالی که بسیاری از دانشجویان 
به رشته های مدیریت، حسابداری، روانشناسی، حقوق و کامپیوتر رفته اند؛ 
چراکه درک جوان امروز این اســـت رشـــته های همچون مهندسی صنایع، 
... انســـان را توانا نمی کند و ثروت آفرین نیست. دانشگاه آزاد با  کشـــاورزی و
درک این موضوع تلاش دارد در تعامل با صنایع این وضعیت را اصلاح کند.« 
دکتر طهرانچی ادامه داد: »یکی از اقداماتی که در این زمینه انجام داده ایم، 
راه اندازی دانشـــکده های کشـــاورزی، غذا و فراسودمندهاست. دانشگاه 
آزاد هزار و 760 اســـتاد کشـــاورزی و زراعت دارد، درحالی که ورودی ســـالانه 
دانشجویان این رشته کمتر از دوهزار نفر است و اساسا جوانان نسل جدید 
سراغ این رشته و شغل نمی آیند. دانشکده غذا و فراسودمندها قرار است 
مانند رشته های پرستاری و پزشکی که دانشجویان دروس پایه را در کلاس 
و کارورزی را در بیمارستان ها و مراکز درمانی می گذرانند، مدل جدید پایه 
و عرصه را اجرایی کنند. به عنوان نمونه شرکت سحر هشت نیروی دارای 
مدرک دکتری دارد که این افراد می توانند به عنوان استاد عرصه و وابسته با 
دانشگاه آزاد همکاری داشته باشند و به تربیت دانشجویان کمک کنند، 

به این ترتیب دانشجویان از 18 سالگی و در بدو ورود به دانشگاه با صنعت 
آشنا می شوند.« وی خاطرنشان کرد: »علاوه بر حوزه دانشجویی، دانشگاه 
آزاد استان همدان بیش از چهارهزار دانش آموز در مدارس سما دارد که این 
دانش آموزان می توانند به صورت دوره ای از صنایع اســـتان و شـــرکت سحر 
بازدید داشته باشند و از این طریق با حوزه تولید و صنعت آشنا شوند. این 
یکی از راهکارهایی است که می توان ذائقه جوانان را اصلاح کرد. همچنین 
از شـــرکت صنایع غذایی ســـحر دعوت می کنیم در طراحی دانشکده ها و 

این نگاه جدید دانشگاه به ما کمک کند.«
رئیس دانشگاه آزاد با اشاره به برنامه های شرکت سحر برای توسعه فعالیت 
در بـــازار جهانی گفت: »اگر این شـــرکت می خواهـــد در بازار جهانی موفق 
باشـــد، باید دانایی و توانایی را درکنار هم داشـــته باشـــد، به این ترتیب لازم 
... را خود این شرکت و با نوآوری  است دستگاه ها، شیشه های محصولات و
طراحی و تولید کند.« دکتر طهرانچی همچنین به ظرفیت سالانه 100 هزار 
پایان نامه و رســـاله دانشـــگاه آزاد اشـــاره کرد و افزود: »دانشـــگاه آزاد ظرفیت 
عظیم پایان نامه ها و رساله های دانشجویان کارشناسی ارشد و دکتری را در 
اختیار دارد که می توان موضوعاتی همچون بررسی مطالعات بازار روسیه در 
صنایع غذایی را که یکی از بازارهای هدف شرکت سحر است یا موضوعاتی 
... را به عنوان چالش های طرح پایش طراحی  همچون رضایت مشـــتری و
کند و از چالش تا نظام موضوعات را راهبری شود. این اقدام در همکاری 
دانشگاه آزاد با شرکت ذوب آهن اصفهان اجرایی شده و تاکنون 60 رساله 
دکتری به چالش ها و نظام موضوعات این شرکت اختصاص یافته است. ما 
معتقدیم هرچه مساله و موضوع پژوهش دانشجویان واقعی تر باشد، اثربخشی 

آن بیشتر می شود و این موضوع برای ما بسیار مهم است.«
وی با اشاره به چرخه تولید از مزرعه تا سفره شرکت سحر اظهار کرد: »دانشگاه 
آزاد مجموعه آزمایشگاه های استاندارد غذا و دارو را دارد که شرکت سحر 
می تواند از این شبکه آزمایشگاهی در سراسر کشور استفاده و دانشجوی ما 
در استان به عنوان کارورز کنترل کیفیت محصولات را بررسی کند.« دکتر 
طهرانچی تاکید کرد: »امیدوارم جلسه و بازدید امروز خط جدید همکاری 
و تعامـــل دانشـــگاه آزاد بـــا صنعت غذایی کشـــور را آغاز کنـــد و ما آمده ایم 
بگوییم آماده کمک به این صنعت هستیم. یکی از اقداماتی که دانشگاه 
آزاد به دنبال تحقق آن است، تبدیل دانش شفاهی و ضمنی به دانش مستند 
است. به عنوان نمونه ما می توانیم با همکاری شرکت سحر دانش شفاهی و 
... را استخراج کرده و فرمولاسیون آن را در  تجربیات مردم در تولید ترشی ها و
بخش تحقیق و توسعه تهیه کنیم. یکی دیگر از اقداماتی که دانشگاه آزاد 
پیگیری می کند، طراحی نماد تضمین طیب بودن و سلامت غذاست تا به 
این ترتیب این نشان همچون برند حلال و سیب سلامت کیفیت محصول 
را تضمین کند. در این راستا تلاش داریم از کسانی که با وسواس محصول را 

از مزرعه تا سفره غذای مردم آماده می کنند، حمایت کنیم.« 
رئیس دانشگاه آزاد خاطرنشان کرد: »برای اینکه پرچم صنعت غذایی کشور 
بالا باشد، خود را موظف می دانیم به این صنایع ادای وظیفه کنیم. ما باید 
برگردیم و اشـــکالاتی را که در نظام آموزش عالی داشـــتیم رفع کنیم تا دوباره 
شـــاهد بروز نســـل طلایی مهندســـان ایرانی باشیم. ما می خواهیم دانایی و 
توانایی منحصربه فرد داشـــته باشـــیم، به همین دلیل در سفرهای استانی 
ســـعی می کنم از صنایع برتر اســـتان بازدید کنم و به مســـئولان آن خدا قوت 
بگویم و آمادگی دانشگاه آزاد برای تعامل و فتح افق های بیشتر را اعلام کنم.«
مسعود توتونچیان، مدیرعامل شرکت صنایع غذایی سحر در این جلسه 
ضمن خیرمقدم به رئیس دانشـــگاه آزاد و تاکید بر تعامل با این دانشـــگاه، 
گفت: »شـــرکت ســـحر در راســـتای تعامل جدی صنعت و دانشگاه امروز 

میزبان رئیس دانشـــگاه آزاد اســـت تا بتوانیم از ظرفیت های این دانشـــگاه 
استفاده کنیم. باید این تعاملات و رفت وآمدهای دانشگاهیان تداوم پیدا 
کند تا با توجه به شرایط کشور در ابعاد اقتصادی، اجتماعی و سیاسی بتوان 
به پویایی بنگاه های اقتصادی و شرکت های تولیدی کمک کرد. ما معتقدیم 
باید مثلث دانشگاه، بنگاه اقتصادی و دولت به وجود بیاید تا ظرفیت تولید 

ثروت در جامعه و اشتغال بیشتر جوانان فراهم شود.«
وی بـــا اشـــاره بـــه صحبت های دکتـــر طهرانچی درخصـــوص تغییر ذائقه 
جوانـــان اظهار کـــرد: »موضوعاتی که رئیس دانشـــگاه آزاد بیان کردند، یک 
هشـــدار جدی اســـت که اگر برای آینده تدبیر نداشته باشیم، دیگر نیروی 
انســـانی متخصص نخواهیم داشـــت و با مشکل مواجه می شویم. با توجه 
به این موضوع ارتباط شـــرکت صنایع غذایی ســـحر و دانشگاه آزاد برای ما 
کید ما این است که بتوانیم سهم ایران در بازار جهانی  بسیار مهم است. تا
را با صادرات محصول نهایی نه محصول خام افزایش دهیم و ثابت کنیم 

ایرانیان می توانند محصولات شاخصی تولید کنند.« 

   ظرفیت پذیرش دانشجو 
در برخی رشته های صنعتی به صفر رسیده است

محمدعلـــی  نـــادی، معاون مهارتی و تربیتی دانشـــگاه آزاد   در آیین تجلیل 
از برگزیدگان مســـابقه ملی طراحی و دوخت کارســـتان که در دانشگاه آزاد 
 واحد سمنان برگزار شد با بیان اینکه واژه برقراری ارتباط صنعت و دانشگاه 
واژه شکســـت خورده ای بوده اســـت، اظهار کرد: »اکنون دانشگاه آزاد، خود 
صنعـــت و بخـــش غیردولتی اســـت کـــه با دیگر بخش هـــای غیردولتی در 
حال تعامل و در راســـتای حل مشـــکلات و مسائل حوزه های خصوصی و 

غیردولتی فعال است.« 
وی افزود: »اکنون بازشدن فضای صنعتی به روی دانشگاه و دانشگاهیان، 
امری ضروری است و با این راهبرد، تجربیات واقعی محیط کار به دانشجو 
منتقل می شود و باید این فضا گسترده شود. شهرک های صنعتی و مجموعه 
شرکت های شهرک های صنعتی باید برای حضور در این رویداد از یکدیگر 
سبقت بگیرند. رویداد صدرا و پویش فرصت مناسبی برای معرفی مشاغل 
مرتبط به دانشجوست و این امکان برای صنایع فراهم خواهد شد تا نیروی 
انسانی دارای مزید و کیفیت مورد نیاز خود را شناسایی کند.«معاون مهارتی 
و تربیتی دانشگاه آزاد با اشاره به رویکرد مساله محور بودن این دانشگاه عنوان 
کرد: »زبان و ادبیات دانشـــگاه با زبان و ادبیات صنایع بســـیار نزدیک بوده 
و با بخش های دولتی متفاوت است؛ چراکه دانشگاه به عنوان یک بخش 
غیردولتی، اگرچه اهداف و سیاست های کلی نظام را پیگیری می کند؛ اما 
با ادبیات چابک شرایط فعالان اقتصادی و صنایع را بهتر درک می کند.« 
نادی به صاحبان صنایع و فعالان اقتصادی پیشـــنهاد کرد: »به دانشـــگاه 
به عنوان مرکز رشد صنایع توجه کنند، نه به عنوان بخش غیردولتی که وظیفه 

دارد یک فعالیت مهم را در قالب رویداد موقت و اتفاق ساده رقم بزند.«
وی با اشاره به ضرورت حمایت صنعت و دانشگاه از یکدیگر گفت: »اگر 
ایـــن حمایـــت به طور دقیـــق رقم نخورد باید به فکر تامین نیروی انســـانی از 
کشـــور های دیگر باشـــیم؛ چراکه باید به این باور برســـیم که انتقال فرهنگ 

کار و مهارت واقعی کار از طریق دانشگاه میسر نیست.« 
معاون مهارتی و تربیتی دانشگاه آزاد بیان کرد: »در آموزش عالی کشور و در 
بســـیاری از رشته های مرتبط با صنعت ازجمله نساجی، ظرفیت پذیرش 
دانشـــجو به صفر رســـیده اســـت؛ چراکه این رشـــته ها به خوبی به جامعه 
معرفی نشـــده و اقتصاد آموزش عالی کشـــور توســـط 8 تا 10 رشـــته در حال 

اداره شدن است.« 

جدیدترینآمارآموزشعالیچهمیگوید؟

فتح دانشگاه به دست دختران

علی باقر طاهری نیا، رئیس موسسه پژوهش  و برنامه ریزی آموزش 
عالی روز گذشته در نشست خبری بخشی از آخرین اطلاعات 
مربوط به آمار آموزش عالی را در اختیار اصحاب رسانه قرار داد. 
ی کـــه به لحاظ زمانی مربوط به ســـال تحصیلی 1401-1402  آمـــار
می شود و نکاتی جالب و قابل توجه  هم دارد. 10 مورد از مهم ترین 

این اطلاعات را در ادامه می خوانید. 

تحصیل 3 میلیون دانشجو در ایران 
زیرنظام های آموزشی سه میلیون و 24۹ هزار و 601 1 جمعیـــت دانشـــجویی کشـــور در مجمـــوع همـــه 
نفر اســـت. آمار تعداد دانشـــجویان در سال های اخیر در همین 
حدود بالا و پایین شده است. این عدد در ابتدای دهه نخست 

قرن جدید سه میلیون و 173 هزار عنوان شده بود. 

جمعیت دختران فراتر از 50 درصد
حدود 48 درصد کل دانشـــجویان بوده اما از سال 2 تعـــداد دانشـــجویان دختـــر در ســـال های ۹1 تا ۹2 
۹2 تا ۹5 تعداد دانشجویان زن روند کاهشی یافته تا اینکه از سال 
۹6 دوبـــاره رونـــد افزایشـــی گرفته اســـت. برای اولین بار در ســـال 
تحصیلی گذشـــته نســـبت جمعیتی زنان در دانشگاه به بیش از 
50 درصـــد رســـید. رونـــدی کـــه احتمـــالا ادامه خواهد داشـــت و 
براســـاس اظهارات رئیس موسســـه پژوهش  و برنامه ریزی آموزش 
عالـــی ســـهم ورودی های دانشـــجویان دختر در دانشـــگاه های 
سراسری طی سال تحصیلی 1401-1402 )58 درصد( و در سال 

1402-1403 به بالای 60 درصد رسیده است. 

افت خطرناک جمعیت دانشجویان دکتری
64 درصد در کارشناســـی، 13 درصد در کاردانی، 3 از مجموع بیش از ســـه میلیون و 200 هزار دانشـــجو 
16 درصد در کارشناسی ارشـــد و 4 درصد در دکتری تخصصی 
تحصیل کرده اند. نکته قابل توجه افت تعداد دانشجویان مقطع 
دکتری در سال های اخیر است. سهم دانشجویان دکتری تا سال 
1400-۹۹ افزایشـــی بوده ولی بعد از آن روند، کاهشـــی بوده است. 
کاهشی که می تواند تاثیر خودش را در تولید علم کشور هم نمایان 

کند. 

علوم انسانی بزرگ ترین گروه تحصیلی
در کشور دانشجوی علوم انسانی هستند. 6 درصد 4 52 درصد از کل دانشـــجویان مشغول به تحصیل 
در علوم پایه، 22 درصد در فنی و مهندســـی، 7 درصد در هنر و 
ی تحصیل  ۹ درصـــد در علـــوم پزشـــکی و 4 درصـــد در کشـــاورز
می کنند. ســـهم علوم انســـانی در مقطع کارشناســـی 56 درصد و 

مقطـــع دکتری تخصصی 40 درصد اســـت. برمبنای آخرین آمار 
تمرکز در علوم انســـانی در مقطع کارشناســـی بیشترین توسعه را 

به خود اختصاص داده است. 

آموزش وپرورش بیشترین رشد در ۲ سال اخیر
بیشترین رشد پذیرش دانشجو را داشتند. درواقع 5 رشـــته های مرتبط با استخدام در آموزش وپرورش 
پذیرش دانشـــجو در مقایسه ســـال تحصیلی 1401-1402 و سال 
تحصیلی قبل آن 20 درصد رشـــد داشـــته، پس بیشـــترین رشـــد 
جمعیت دانشـــجویی به رشته های استخدام آموزش وپرورش و 
کمترین رشـــد جمعیت دانشـــجویی در رشـــته های مهندســـی 
ی در مقطع کاردانی است.  ی، مکانیک فلزکار عمران، علوم ادار
البته حوزه مهندســـی پزشـــکی جزوه رشته های است که نسبت 
به پنج ســـال گذشـــته رشـــد حدود 48. 48 درصد داشته است. 
درواقع رشـــته های مرتبط به آموزش وپرورش و مهندسی پزشکی 

جزء پرطرفدارترین رشته هاست. 

نسبت دانشجویان مهارتی؛ 1۲ یا 40؟
مطرح شـــده در نشســـت خبـــری رئیـــس موسســـه 6 تعـــداد دانشـــجویان مهارتـــی یکی دیگـــر از موارد 
پژوهـــش  و برنامه ریـــزی آمـــوزش عالی بود. عـــددی که به دو گونه 
متفاوت ارائه شـــد؛ نخســـت نســـبت 12 درصدی که برمبنای در 
نظر گرفتن دانشجویان دانشگاه های مهارتی یعنی فنی وحرفه ای 
و جامع علمی کاربردی محاسبه شده است. مدل دیگرش هم 
عددی برابر 40 را نشـــان می دهد که بر مبنای برآورد دانشـــجویان 
رشـــته های مهارتـــی درکل زیر نظام های آمـــوزش عالی و مقاطع 

گون ارائه شده است.  گونا

هرسال بیش از 500 هزار  دانش آموخته
500 هـــزار نفر از دانشـــگاه های مـــا فارغ التحصیل 7 براساس آخرین آمار آموزش عالی هرسال بیش از 
شـــده و جـــذب بـــازار کار می شـــوند. در تازه تریـــن آمـــار ســـهم 
دانش آموختگان کارشناسی 5۹ درصد، ارشد و کاردانی هرکدام 
18 درصـــد و دکتـــری عمومی و تخصصی به ترتیب 2 و 3 درصد 
بیان شده است. از مجموع دانش آموختگان در سال تحصیلی 
گذشـــته 52 درصـــد مـــرد و 48 درصـــد زن هســـتند و 54 درصد از 

رشته های علوم انسانی فارغ التحصیل شده اند. 

79 هزار عضو هیات علمی داریم
شـــده است که 68 درصد در دانشگاه های دولتی 8 تعـــداد اعضای هیات علمـــی 7۹ هزار نفر عنوان 
و 32 درصـــد در دانشـــگاه های غیردولتـــی مشـــغول بـــه خدمت 
، ۹ درصد استاد و 20  هســـتند. از این تعداد 54 درصد اســـتادیار
درصد دانشیار هستند. زنان 30 درصد از اعضای هیات علمی 

کشور را تشکیل می دهند. 

خبر

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 
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